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A miało być tak pięknie…

Dom zły w Tarczynie
\\\ TARCZYN

Zagłodzone i martwe psy, pętle do wieszania, krew na ścianach  
i liczne szczątki zwierząt znaleziono podczas interwencji w jednym 
z domów w Tarczynie.  

Za drzwiami domu inspektorzy OTOZ Animals znaleźli zwłoki szczeniaka  
owczarka niemieckiego
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Parking na Towarowej przegrał z wizją dodatkowych torów do Piaseczna

\\\ PIASECZNO
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AKTUALNOŚCI

Znalazłeś się w miejscu,  
w którym dzieje się coś 

 ciekawego, coś, czym chciałbyś 
podzielić się z innymi?

NAJCIEKAWSZE  
NEWSY  

OPUBLIKUJEMY

Przesyłaj zdjęcia i informacje  
do redakcji – MMS i SMS  

pod nr tel. 501 09 14 80 lub e-mail: 
redakcja@przegladpiaseczynski.pl 

      

INFORMACJA
Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 

1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2020 r., poz. 1990 ze zm.) informuje, iż na tablicy 
ogłoszeń w siedzibie Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 oraz na stronie 
internetowej www.bip.piaseczno.pl, zamieszczony został szczegółowy wykaz dot. części zabudowanej 
nieruchomości przeznaczonej do sprzedaży w trybie przetargowym, stanowiącej działki ew. nr 135/2     
o pow. 0,6032 ha, nr 136/2 o pow. 1,0070 ha, nr 137 o pow. 0,6700 ha, nr 138 o pow. 0,5295 ha, 
nr 139 o pow. 0,8646 ha i nr 140 o pow. 0,5553 ha położonej przy ul. Żwirowej 50/52 w obr. 0028, 
Wilcza Góra gmina Lesznowola, uregulowanej w księdze wieczystej nr KW WA5M/00292138/1. 
Wykaz został wywieszony na tablicy ogłoszeń na okres 21 dni.

Osoby, którym przysługuje pierwszeństwo w nabyciu w/w nieruchomości, zgodnie z art. 34  
ust. 1 pkt 1 i 2 ww. ustawy winne złożyć wniosek o nabycie nieruchomości w terminie 6 tygodni, licząc  
od dnia wywieszenia wykazu, tj. od dnia 22.03.2021 r. 

Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego

      

OGŁOSZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
Starosta Piaseczyński

stosownie do art. 113 ust. 6 i 7, art. 114 ust. 3 i 4 oraz art. 124a, w związku z art. 124 ustawy z dnia  
21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (jednolity tekst Dz. U. 2020, poz.1990 ze zm.),

podaje do publicznej wiadomości informację
o zamiarze ograniczenia, w drodze decyzji, na wniosek Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o.o., sposobu 
korzystania z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym, położonej w obrębie Prace Duże, 
gm. Tarczyn, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 158 - przez udzielenie PSG Sp. z o.o. zezwolenia 
na założenie i przeprowadzenie przez część ww. działki sieci gazowej średniego ciśnienia. 

W związku z powyższym wzywa się osoby, którym przysługują prawa rzeczowe do przedmiotowej 
nieruchomości – do zgłoszenia się w terminie 2 miesięcy od dnia ukazania się niniejszego 
ogłoszenia, do siedziby Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, tel. 0-22, 756 62 26.

Jeżeli w terminie oznaczonym w ogłoszeniu nie zgłoszą się osoby, które udowodnią przysługujące 
im prawo rzeczowe do wnioskowanej nieruchomości, wszczęte będzie postępowanie administracyjne 
w trybie art. 124a, w związku z art. 124 ustawy o gospodarce nieruchomościami, z pominięciem 
ww. osób, jako stron postępowania. 

STAROSTA PIASECZYŃSKI 
                                                                                                                   Ksawery Gut

 WZO.6821.72.2020.MB Piaseczno, dnia 19 marca 2021 r. 

Obwodnica ciągle 
odroczona
\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

GDOŚ po raz kolejny wydłużył 
termin wydania decyzji 
w sprawie budowy tzw. 
obwodnicy Konstancina-
Jeziorny. Zdania nie zmienia też 
konserwator zabytków. Szybkiej 
budowy nowej drogi nie 
zwiastują również szacowane 
koszty inwestycji. 

P rojektowanie nowego przebiegu 
drogi wojewódzkiej 724 rozpoczę-

ło się w 2013 roku i nie zakończyło do 
dziś. Najpierw zablokowały je prote-
sty mieszkańców Parceli i Cieciszewa, 
którzy odwołali się od decyzji środo-
wiskowej wydanej przez Regionalnego 
Dyrektora Ochrony Środowiska w 2015 
r. Do tej pory kwestia ta nie została roz-
strzygnięta, choć po drodze zajmował 
się nią nawet sąd administracyjny, który 
w 2018 roku kazał odnieść się do uwag 
mieszkańców Generalnemu Dyrektoro-
wi Ochrony Środowiska. Wyznaczony 
termin był już kilkukrotnie przekła-
dany. Ostatni raz GDOŚ zawiadomił o 
kolejnym jego przesunięciu 11 marca 

br. Tym razem termin został wydłużony 
do 18 czerwca, a przyczyną tradycyjnie 
jest „skomplikowany charakter sprawy”. 

\\\   Kapliczka nieprzesuwalna
Po drodze pojawił się kolejny 

problem. Mazowiecki Wojewódzki 
Konserwator Zabytków sprzeciwił się 
przesunięciu zabytkowej kapliczki w 
Moczydłowie. W tym miejscu nowa dro-

ga miałaby się przecinać z istniejącym 
przebiegiem DW724. Projektanci za-
proponowali postawienie kapliczki na 
rondzie, ale konserwator konsekwen-
tnie odmawia zgody na jakiegokolwiek 
przemieszczenie zabytku.

– Proponowaliśmy różne rozwiąza-
nia, ale konserwator ostatecznie prze-
stał odpowiadać – mówi radny sejmiku 
wojewódzkiego Piotr Kandyba. – Wy-
pracowujemy wspólne stanowisko do 
konserwatora – poinformował po spot-
kaniu, na którym władze Konstancina-
-Jeziorny i Góry Kalwarii rozmawiały 
z wicedyrektorem MZDW Tomaszem 
Dąbrowskim na temat drogowych in-
westycji w regionie. 

\\\   Potrzeba czasu  
i pieniędzy

Po uzyskaniu prawomocnej decyzji 
środowiskowej i osiągnięciu konsen-
susu z konserwatorem, MZDW będzie 
musiało opracować nową dokumenta-
cję i uzyskać ZRID. 

– Na to będzie potrzeba około 28 
miesięcy, włącznie z nową decyzją śro-
dowiskową – zapowiada Kandyba. Jego 
zdaniem przetarg na budowę nowego 
przebiegu drogi 724 mógłby zostać 

ogłoszony już w 2024 roku, a obwod-
nica miałaby być gotowa w 2027 roku. 
Niewątpliwie jest to wariant optymi-
styczny, zakładający brak kolejnych 
odwołań, a dodatkowo znalezienie 
w budżecie województwa niemałych 
środków na realizację tej inwestycji. 
Szacunkowe koszty, które podaje radny 
Kandyba, to 400 mln złotych. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Konserwator odmawia zgody na przesunięcie kapliczki w Moczydłowie 

\\\ POWIAT

Gminy we własnym zakresie 
organizują dzielenie rządowych 
maseczek na pakiety 
 dla każdego gospodarstwa 
domowego oraz ich dystrybucję.      

Maseczki zostały dostarczone do 
siedziby Państwowej Straży Po-

żarnej w Piasecznie, skąd poszczegól-
ne gminy musiały je sobie odebrać. W 
akcję dystrybucji ulotek dotyczących 
szczepień decyzją rządu zaangażowano 
Ochotnicze Straże Pożarne.

– W tej sytuacji uznaliśmy, że skoro 
strażacy będą rozwozić ulotki dotyczące 
szczepień, to poprosimy ich, aby równo-
cześnie dostarczali mieszkańcom ma-
seczki – mówi wiceburmistrz Piaseczna 
Hanna Kułakowska-Michalak. – Nasi 
druhowie są zawsze gotowi do wspar-
cia działań samorządu. Tym razem nie 
tylko rozwozili maseczki, ale również je 
przepakowywali – podkreśla. 

\\\   Maseczki w dużych  
paczkach

Problem polega bowiem na tym, 
że maseczki dostarczone z Agencji Re-
zerw Strategicznych pakowane są po 
50 sztuk. W sumie Piaseczno dostało 
ich 336 tys. Do gminy nie wpłynął jed-
nak żaden dokument określający, w jaki 
sposób powinny one zostać rozdystry-
buowane wśród mieszkańców. Władze 
gminy oparły się na informacjach me-
dialnych, że ma ich być po 4 na osobę. 
Jeśli na jednego mieszkańca przypadać 
mają cztery, ktoś musi liczące 50 sztuk 
opakowania podzielić i odpowiednio za-
pakować. Skoro maseczki mają chronić 
mieszkańców przed zakażeniem, nale-
żałoby uniknąć przeniesienia materiału 
zakaźnego na maseczki w trakcie prze-
pakowywania czy transportu. 

– Wykonaliśmy szybkie testy 40 
strażakom, którzy zgłosili się do pomo-
cy, wszystkie były negatywne i wów-
czas osoby te podjęły się, oczywiście w 

reżimie sanitarnym, przepakowywania 
maseczek. W weekend maseczki były 
też dystrybuowane wraz z ulotkami we 
wszystkich sołectwach oprócz Józefo-
sławia – informuje Hanna Kułakowska-
-Michalak. – Maseczki dla mieszkańców 
miasta Piaseczno oraz sołectwa Józefo-
sław będzie można odebrać w poma-
rańczowym namiocie na Skwerze Kisie-
la w dniach 25-28 marca w godzinach 
9.00-18.00 oraz w parku w Józefosławiu 
w dniach 27-28 marca 2021 r. w godz. 
9.00-18.00. Segregowaniem maseczek 
dla mieszkańców miasta i Józefosławia 
zajmą się prawdopodobnie pracownicy 
piaseczyńskich szkół.

\\\   Do skrzynek i w punktach 
dystrybucji

W pozostałych gminach powiatu 
również dystrybucją maseczek i ulotek 
w sporej mierze zajmują się strażacy 
z OSP. W Górze Kalwarii wspierają ich 
WOPRowcy oraz pracownicy OSiR. 

– Maseczki mają trafić do skrzynek 
pocztowych, również w budynkach 
jedno- i wielorodzinnych w mieście – 
informuje rzecznik gminy Góra Kalwa-
ria Piotr Chmielewski. – Jeśli maseczki 
zostaną, ustawimy w mieście namioty, 
w których będzie można je odebrać. 

W Konstancinie-Jeziornie ma-
seczki dystrybuują sołtysi, wspólno-
ty mieszkaniowe, spółdzielnie i ZGK. 

Osoby odpowiedzialne za dystrybucję 
w danej wsi czy na osiedlu miały we 
własnym zakresie podzielić maseczki 
na pakiety dla każdego gospodarstwa  
domowego.

– Przekazaliśmy tym osobom rę-
kawice jednorazowe, maseczki, płyny 
do dezynfekcji oraz woreczki foliowe 
– informuje burmistrz Kazimierz Jań-
czuk. Mieszkańcy domów jednoro-
dzinnych w mieście mogą maseczki 
odbierać osobiście w Ratuszu, od po-
niedziałku do piątku w godz. 9.00-20.00,  
do 26 marca. 

Jak zapowiadał na początku lutego 
wiceszef MSWiA Maciej Wąsik, jednost-
ki OSP za dystrybucję ulotek informu-
jących o szczepieniach mają otrzymać 
5 tys. zł ryczałtowego wynagrodzenia. 

Koszty przepakowania i dystrybucji 
maseczek samorządy muszą ponieść 
samodzielnie. 

Wartość jednej maseczki jednorazo-
wej to obecnie około 15-20 gr. W skle-
pach pakiety po 10 maseczek można 
kupić poniżej 4 zł, za 100 sztuk w In-
ternecie zapłacimy kilkanaście złotych. 

– Naszą rolą jest współpracować w 
zakresie działań związanych z pande-
mią i wykonywać zlecenia rządu – od-
powiada na pytanie o koszty dystrybucji 
maseczek wiceburmistrz Piaseczna. 

Joanna Ferlian

Gminy dystrybuują 
rządowe maseczki

W Piasecznie dzieleniem maseczek zajęli się strażacy

FO
T. 

 H
AN

NA
 K

UŁ
AK

OW
SK

A-
M

IC
HA

LA
K



3NR 329 (9) 24 MARCA 2021AKTUALNOŚCI

\\\ PIASECZNO

Nowa nawierzchnia, latarnie, 
parking na ponad 200 
samochodów i blisko 100 
rowerów w sąsiedztwie dworca 
PKP. Inwestycję uniemożliwiły 
mgliste rozważania  
na temat możliwości budowy 
dodatkowych torów  
do Piaseczna w przyszłości.     

Z godnie z rozstrzygniętym w kwiet-
niu ubiegłego roku przetargiem, 

przebudowa ulicy Towarowej wraz z 
budową parkingu P&R powinna już 
dobiegać końca. Już na początku grud-
nia pisaliśmy, że inwestycja utknęła ze 
względu na realizowane na zlecenie 

PKP PLK studium wykonalności dla 
budowy dodatkowych torów aglo-
meracyjnych na trasie z Warszawy do 
Piaseczna i Czachówka wraz z połącze-
niem do Konstancina-Jeziorny. Teore-
tycznie dokument ten ma być gotowy 
we wrześniu br. i dać odpowiedź na 
pytanie, czy inwestycja ta jest w ogóle 
możliwa do realizacji, a także czy jest 
zasadna, przede wszystkim ze względu 
na koszty. 

\\\   Projektu nie da się  
uzgodnić

Jednak ze względu na rozważanie 
takiej możliwości, PKP PLK nie wyra-
żało zgody na uzgodnienie projektu bu-
dowlanego z wykonawcą przebudowy 
ul. Towarowej i budowy parkingu na 
ponad 200 miejsc. 

– Nie rozumiem, dlaczego nie mo-
żemy wybudować parkingu z powodu 
rozważania możliwości rozbudowania 
torów – mówi burmistrz Piaseczna 
Daniel Putkiewicz. – Nawet jeśli taka 
inwestycja zostanie uznana za zasadną i 
możliwą do realizacji, rozbudowa torów 
nie nastąpi w perspektywie co najmniej 
najbliższych 10 lat – zauważa.

Problem polega na tym, że nieru-
chomości, na których miała być prowa-
dzona inwestycja, nadal są własnością 
PKP, a gmina je jedynie od kolei dzierża-
wi. Termin realizacji inwestycji miał też 
dla gminy spore znaczenie finansowe. 

\\\   Dotacja też przepadła
W grudniu 2019 r. burmistrz pod-

pisał bowiem porozumienie, dzięki 

któremu Piaseczno miało otrzymać 1,5 
mln zł dotacji w ramach ZIT na budowę 
parkingu przy dworcu PKP. Urzędni-
kom udało się wynegocjować przedłu-
żenie terminu rozliczenia dotacji, ale 
jedynie do połowy bieżącego roku. W 
sumie za przebudowę 520 m ul. Towa-
rowej i wybudowanie parkingu gmi-
na miała wykonawcy zapłacić ponad  
7,15 mln zł. 

W związku z niemożliwością uzy-
skania porozumienia z PKP, gmina 
musiała zrezygnować z realizacji tej 
inwestycji. Jak powiedział nam wice-
burmistrz Robert Widz, samorząd wciąż 
prowadzi jednak rozmowy z PKP PLK 
w sprawie przejęcia działek w pasie  
drogi. 

– Jeśli uda nam się przejąć działki, 
chcielibyśmy kompleksowo przebu-

dować drogę. Na razie utwardzimy 
nawierzchnię, a następnie wymaluje-
my na niej pasy i miejsca parkingowe 
– informuje Widz. Zapewnia, że nawet 
obecnie miejsc parkingowych wzdłuż 
prowadzącej do dworca ulicy nie jest 
mniej niż tych projektowanych w ra-
mach inwestycji. Niestety nawierzch-
nia w kilku miejscach pozostawia sporo  
do życzenia. Zwłaszcza po opadach 
deszczu.  

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Nawierzchnia Towarowej w najbliższym czasie na pewno nie ulegnie znaczącej 
poprawie

K iedy przedsiębiorca z Tarczyna po-
prosił o zabezpieczenie kota star-

szej kobiety, która kilka dni wcześniej 
trafiła do szpitala, pracownicy fundacji 
Zwierzokracja nie mogli się spodziewać, 
jak makabrycznego odkrycia dokonają 
podczas interwencji. 
– Na miejscu zastajemy tragiczny syf i 
smród nie do opisania. Dwa dni wcześ-
niej z mieszkania zostały zabrane 2 psy 
przez schronisko, z którym gmina Tar-
czyn ma podpisaną umowę – relacjonu-
ją pracownicy fundacji Zwierzokracja. 
Zabezpieczony kot trafia do szpitala, a 
pracownicy fundacji otrzymują infor-
mację, że jego właścicielka ma jeszcze 
drugą nieruchomość. Jadą sprawdzić, 
czy nie ma tam zwierząt potrzebujących 
pomocy. 

\\\   Makabryczne odkrycie
– Elegancka, wykostkowana uliczka 

i eleganckie, zadbane domy, a pomię-
dzy nimi dom grozy. Teren posesji to 
jeden wielki śmietnik. Na zewnątrz 3 
nieduże psy z widocznymi śladami wie-
loletnich zaniedbań, wygłodniałe, bez 
sił – czytamy w relacji fundacji. Sąsiedzi 
informują, że właścicielki nie widzieli co 
najmniej od tygodnia, a psy dokarmiali. 
Zapewniają, że chcieli pomóc właściciel-
ce, ale straszyła ich paragrafami.

– Od wielu lat na terenie nierucho-
mości znajdowały się zwierzęta. Były 
interwencje służb, zwierzęta jej wcześ-
niej odbierano – opowiadają pracowni-
cy Fundacji. Poprosili o asystę policji, by 
móc wejść na teren posesji.

– Przyjeżdża patrol. Dochodzi do 
wymiany zdań. Wg funkcjonariuszy nie 
ma podstaw do interwencji. Stwierdza-
ją, że skoro jesteśmy organizacją zwie-
rzęcą to możemy karmić psy przez płot. 
Argumentacja, że w domu przebywają 
zwierzęta – nie wiemy w jakim stanie 
i liczbie, nie trafia, patrol odjeżdża – re-
lacjonuje interwencję fundacja. W tej 
sytuacji ściąga posiłki w postaci war-
szawskiego oddziału OTOZ Animals i 
kontaktuje się z fundacją Futrzaki.

Na wniosek inspektora OTOZ Ani-
mals ponownie zjawia się policja, w 
asyście której inspektorzy wchodzą 

na teren posesji. W drzwiach znajdu-
ją klucze, a zaraz po wejściu do domu 
zwłoki martwego szczeniaka owczarka 
niemieckiego.

– Nie wiemy, kiedy pies odszedł, z 
oględzin wynika, że na pewno był zagło-
dzony – informuje fundacja Zwierzokra-
cja. – W środku dramat nie do opisania, 
ściany i podłoga pokryte odchodami 
oraz krwią. Wszędzie śmieci i wszech-
obecny smród. Zaczyna się szukanie ży-
wych lub martwych zwierząt. Znajduje-
my żywego, bardzo wygłodzonego psa. 
W piwnicy znajdujemy kolejne zwłoki 
zagłodzonego psa oraz „salę tortur”. Z 
sufitu zwisają sznury z powiązanymi 
pętlami, w workach znajdujemy nie-
prawdopodobną ilość kości zwierząt. 
Wszędzie zaschnięta krew – czytamy 
w relacji.

Wezwana na miejsce straż pożar-
na pomaga otworzyć bramę i udrożnić 
drogę, umożliwiając zabranie żywych 
jeszcze zwierząt. Psy zostały zabezpie-
czone przez fundacje Rasowy Kundel i 
Futrzaki oraz OTOZ Animals Inspekto-
rat Warszawa.

Na miejscu pojawiają się też poli-
cyjni technicy, którzy wykonują doku-
mentację i zabezpieczają materiał do-
wodowy.

– Policjanci asystowali w interwen-
cji, technicy policyjni wykonali doku-
mentację. Na razie nie wiadomo czy 
będzie prowadzone w tej sprawie śledz-
two czy dochodzenie. Zarzutów nikomu 
na razie nie postawiono – powiedział 
nam w niedzielę 21 marca rzecznik KPP 
Piaseczno nadkom. Jarosław Sawicki. 

\\\   Nikt nic nie zauważył? 
Odkrycie wywołało lawinę pytań.

Czy nikt nie zauważył nieprawidłowo-
ści? Nie napływały zgłoszenia do od-
powiednich służb? Czy napływały, ale 
nie podejmowano interwencji lub były 
one zbyt powierzchowne, by wykryć, 
że zwierzęta żyją w tragicznych warun-
kach, a być może nawet były poddawa- 
ne torturom? 

Jak wynika z komentarzy na profilu 
społecznościowym fundacji, właściciel-
ka nieruchomości była dobrze znana w 
Tarczynie, a sąsiedzi interwencje podej-
mowali wielokrotnie.

– Niestety bez skutku. Kończyło się 
to mandatami skierowanymi w naszą 
stronę. Pani tam mieszkająca za każ-
dym razem się mściła. Za dokarmianie 
dostaliśmy mandat za „zaśmiecanie po-
dwórka”. Drudzy sąsiedzi też dokarmiali 
i reagowali – kolejne mandaty – pisze 
jedna z mieszkanek Tarczyna. – Szko-
da tylko, że to nam się dostawało za 
próby reakcji. Warunki, w jakich żyły 
zwierzęta, były zgłaszane wielokrotnie. 
Niestety tego, co działo się w piwnicy 
nikt nie mógł przypuszczać. Już kiedyś 
odebrano jej zwierzęta po interwencji, 
niestety następnego dnia wzięła pod 
opiekę kolejne – relacjonuje.

Jak poinformował nas we wtorek 23 
marca nadkom. Jarosław Sawicki, właś-
cicielka zwierząt zmarła w szpitalu. W 
związku z tym, zgodnie z prawem, poli-
cja zakończyła postępowanie w sprawie 
makabrycznego znaleziska. 

Joanna Ferlian

Dom zły w TarczynieA miało 
być tak pięknie…
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Na miejscu zabezpieczono zwierzęta w stanie skrajnego wyczerpania

dokończenie ze str. 1 dokończenie 
ze str. 1
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Pani Ewelina, wspólnie z mężem, wy-
brała się na zakupy do jednego z warszaw-
skich marketów. Bywała w nim często i nig- 
dy wcześniej nie spotkało jej tam nic przy-
krego. Tym razem było jednak inaczej,  
a spowodował to... wylany na podłodze 
biały płyn Lenor, który – ze względu na taki 
sam kolor płytek – był dla kobiety zupełnie 
niewidoczny. Zaaferowana zakupami pani 
Ewelina poślizgnęła się na nim, a upada-
jąc instynktownie zaasekurowała się dło-
nią. Z początku wiele wskazywało na to,  
że nie stało się nic poważnego. Choć bo-
lał ją nadgarstek, kobieta podniosła się  
i wróciła z mężem do domu, gdzie zrobiła 
sobie okład i zawinęła dłoń bandażem. 
Wydawało jej się, że to jedynie mocne stłu-
czenie, ale kiedy następnego dnia ręka 
spuchła, postanowiła udać się do szpita-
la. Po wykonaniu prześwietlenia rentge-
nowskiego okazało się, że pani Ewelina ma  
złamaną kość łódeczkowatą i konieczny 
jest zabieg operacyjny.

Gdy poszkodowana wyszła już ze 
szpitala, postanowiła udać się z mężem  
do marketu by opowiedzieć o tym co za-
szło i poprosić o numer polisy ubezpiecze-
niowej. Po wysłaniu stosownego roszcze-
nia ubezpieczyciel stwierdził jednak, że nie 
wypłaci pieniędzy, bo market... nie ponosi 
odpowiedzialności za wypadek. A kie- 
dy, po upływie około półtora roku od wy- 
padku, wciąż nie udało się go do tego 
przekonać, pani Ewelina zrezygnowała 
w końcu z dochodzenia sprawiedliwo- 
ści. Niestety, w wyniku upadku kobieta 
ucierpiała nie tylko zdrowotnie, ale i zawo-
dowo – jako  nauczycielka muzyki w szkole  
i osoba ucząca prywatnie dzieci gry  
na pianinie. Choć cały czas przechodziła 
rehabilitację, wciąż nie mogła odzyskać 
ruchomości nadgarstka i stopniowo tra-

ciła możliwość zarobkowania poprzez  
udzielanie lekcji. 

Pewnego dnia pani Ewelina odwie- 
dziła swoją sąsiadkę, której mąż miał wy-
padek samochodowy i odbywał akurat 
spotkanie z przedstawicielem Powszech-
nego Zakładu Odszkodowań. Korzystając 
z okazji opowiedziała o tym co ją spotkało 
i – choć od zdarzenia minęły już wówczas 
dwa lata – kancelaria zgodziła się zająć 
sprawą. Po zebraniu kompletu doku- 
mentów (między innymi oświadczeń  
o utraconych zarobkach) trafiła ona do są-
du, który dał wiarę w zeznania poszkodo-
wanej i zasądził na jej rzecz kwotę 65 tys. zł. 
oraz dodatkowo rentę w wysokości 1,5 tys. 
zł. miesięcznie z tytułu utraconych korzy- 
ści majątkowych. Odszkodowanie było 
stosunkowo wysokie za sprawą znacz- 
nego ograniczenia ruchomości dłoni  
(w około 40-50 proc.), na skutek które-
go kobieta nie może już dalej uczyć gry  
na pianinie.

– Bardzo często mamy do czynienia 
z sytuacją, że ubezpieczyciel odmawia 
wypłaty odszkodowania, które w rzeczy- 
wistości należy się poszkodowanej oso-
bie – mówi Waldemar Paszkowski z Po-
wszechnego Zakładu Odszkodowań. – Fir- 
my ubezpieczeniowe liczą na to, że po- 
szkodowany nie pójdzie do sądu i zwykle 
mają rację, ponieważ faktycznie ok.  
80-90 proc. osób rezygnuje z roszczeń. 
Dlatego właśnie powstał Powszechny 
Zakład Odszkodowań – po to by bez- 
płatnie prowadzić sprawy poszkodowa-
nych, którym należy się zadośćuczynienie.

Powszechny 
Zakład Odszkodowań sp. z o. o.

tel. 22 308 65 00, 
ul. Energetyczna 11 lok.5, Piaseczno

Czy są takie miejsca, w których jesteśmy całkowicie wolni  
do ryzyka wypadku? Pani Ewelina przekonała się na własnej  
skórze, że nawet zakupy w sklepie mogą się skończyć  
przykrym w skutkach urazem. A jak się później okazało, był to 
dla niej dopiero początek starań w walce o należne w tej  
sytuacji odszkodowanie. 

Upadek w sklepie

\\\ GÓRA KALWARIA

Rada Miejska Góry Kalwarii 
wybrała nową przewodniczącą. 
Jan Rokita nie składa jednak 
broni.     

W ustawowym terminie 30 dni 
wojewoda nie zgłosił uwag do 

podjętej 9 lutego uchwały w sprawie 
wygaśnięcia funkcji przewodniczącego 
Rady Miejskiej Góry Kalwarii Jana Roki-
ty. Tym samym radni uznali, że uchwała 
jest prawomocna. Innego zdania jest 
Jan Rokita, który złożył skargę do Wo-
jewódzkiego Sądu Administracyjnego 
w Warszawie w sprawie tejże uchwały.

– To nie jest jeszcze koniec gdyż 
przygotowuję się do batalii praw-
nej – napisał w przesłanym do nas 
oświadczeniu kilka godzin przed sesją 
19 marca. – Nie mam najmniejszych 
wątpliwości, iż piastowałem godnie 
funkcję przewodniczącego. Jako jeden 
z niewielu polityków kalwaryjskich o 
poglądach prawicowych po 1989 roku 
zajmujących tak istotne z punktu widze-
nia mieszkańców stanowisko odważ-
nie dążyłem do realizacji postulatów 
popierających mnie wyborców co moi 
oponenci często mi wypominali. Prze-
de wszystkim jednak zawsze stawałem 
po stronie mieszkańców często krzyw-
dzonych i upokarzanych przez władze 
gminy. Byłem, nadal jestem i dalej będę 
ich głosem – podkreślił Rokita.

Podczas zwołanej na 19 marca sesji 
w trybie stacjonarnym, z zachowaniem 
reżimu sanitarnego, przeprowadzono 
bowiem wybory na nowego przewod-
niczącego. 

Na liście zgłoszonych kandydatów 
znalazły się radne Monika Bolek, Alek-
sandra Fedynicz-Komosa i Beata Mika. 
Aleksandra Fedynicz-Komosa zdoby-
ła 11 głosów, czyli dokładnie tyle, ile 
wymagało osiągnięcie bezwzględnej 
większości głosów i tym samym zosta-
ła nową przewodniczącą Rady Miejskiej 
Góry Kalwarii. 

– Dziękuję za zaufanie i obiecuję, 
że będę godnie i należycie wypełniać 
tę funkcję – powiedziała po odebraniu 

gratulacji od burmistrza Aleksandra 
Fedynicz-Komosa.

Nowa przewodnicząca Rady Miej-
skiej jest jednocześnie szefową klubu 
Bezpartyjni Naszej Gminy uznawanego 
za opozycyjny w stosunku do burmi-
strza. Jak będzie się układała współpra-
ca uchwałodawczych i wykonawczych 
władz gminy, przekonamy się w najbliż-
szych miesiącach. Trwający od wakacji 
spór o stanowisko przewodniczącego 
po rozpadzie koalicji został jednak w 
końcu zażegnany, są więc szanse, że 
rada skupi się głównie na kwestiach 
merytorycznych związanych z funkcjo-
nowaniem gminy. 

Joanna Ferlian

Zmiana warty w Radzie Miejskiej

Obowiązki przewodniczącej Rady Miejskiej Aleksandra Fedynicz-Komosa  
pełni od 19 marca 2021 r.
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\\\ POWIAT

Doradca zawodowy i psycholog 
podpowiedzą młodzieży  
i rodzicom, jak dobrze wybrać 
szkołę ponadpodstawową. 
Spotkanie online przygotował 
powiat.    

W związku ze zbliżającą się rekru-
tacją do szkół ponadpodstawo-

wych powiat przygotował spotkania 
online, które mogą dostarczyć cennych 
wskazówek przy wyborze szkoły. 

Podjęcie decyzji o dalszym kierunku 
kształcenia, a w dalszej perspektywie 
wyborze zawodu, gdy ma się zaledwie 
14-15 lat, nie jest zadaniem łatwym. W 
najbliższy piątek 26 marca odbędą się 
dwa spotkania online, podczas których 
doradca zawodowy oraz psycholog, 
podpowiedzą ósmoklasistom, czym się 
kierować przy wyborze szkoły a rodzi-
com jak mądrze wspierać swoje dziecko 
przy dokonywaniu tego wyboru. O go-

dzinie 17.30 rozpocznie się spotkanie 
dla ósmoklasistów, a godzinę później dla 
ich rodziców. Linki do spotkań na plat-
formie Meet Google można znaleźć na 
stronie internetowej starostwa: www.
piaseczno.pl.

Joanna Ferlian 

Pomoc przed rekrutacją 
do szkół średnich

\\\ ALE KOSMOS!  
Spotkanie z historykiem sztuki i kulturoznawcą dr. Miłoszem Markie-
wiczem „To skomplikowane – Stanisław Lem o naszych związkach z 
technologią” zainauguruje obchody Roku Stanisława Lema, które w Kon-
stancinie-Jeziornie odbędą się pod hasłem „Ale kosmos!”.  
Czy szczęście da się opisać matematycznym wzorem? Dlaczego roboty czują 
obrzydzenie w stosunku do istot z krwi i kości? Co cechuje cywilizację znaj-
dującą się w Najwyższej Fazie Rozwoju? Jakimi prawami rządzi się Kosmos i 
czy poezja może mieć władzę nad gwiazdami? – W ramach wykładu nie tylko 
podejmiemy wspólnie próbę znalezienia odpowiedzi na te pytania, ale również 
zastanowimy się, jaką lekcję na temat związków człowieka z technologią po-
zostawił dla nas Stanisław Lem – mówi dr Miłosz Markiewicz, który w ponie-
działek, 29 marca będzie gościł na Facebooku Konstancińskiego Domu Kultury. 
Spotkanie zacznie się o godz. 18. Udział bezpłatny. Stanisław Lem pozostaje 
jednym z najważniejszych polskich filozofów-futurologów, na którego teorie powołuje się grono współczesnych myślicielek i 
myślicieli. Jego twórczość pozostawia szerokie pole do interpretacji – zwłaszcza dla spekulatywnych wizji naukowych. Jedną 
z takich prac jest „Cyberiada”, skupiająca się na postaciach dwóch wielkich konstruktorów: Trurla i Klapaucjusza. – W ramach 
swoich podróży, które odbywają jako posiadacze Dyplomu Omnipotencji Perpetualnej z wyróżnieniem, odkrywają oni świat, 
któremu spróbujemy bliżej przyjrzeć się podczas tego spotkania – dodaje „lemolog”. Konstanciński Dom Kultury przygotował 
na ten rok wiele kosmicznych atrakcji nawiązujących do twórczości najwybitniejszego polskiego pisarza fantastyki naukowej. 
Cykl różnorodnych wydarzeń pod hasłem: „Ale kosmos!” to zarówno wydarzenia online, jak i stacjonarne, skierowane zarówno 
do dzieci i młodzieży, jak i do dorosłych. Szczegóły na Facebooku KDK oraz na www.konstancinskidomkultury.pl.

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA
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Fotoradar coraz bliżej
\\\ MAGDALENKA, ŁAZY

Urządzenie skłaniające 
kierowców do zdjęcia nogi  
z gazu powinno się pojawić  
na al. Krakowskiej jeszcze  
w tym roku.   

R ozpoczyna się instalacja 26 no-
wych fotoradarów zamówionych 

przez Inspekcję Transportu Drogowego 
w ubiegłym roku. Jeden z nich stanie 
przy krajowej „siódemce” w Łazach. 
Według planu urządzenie rejestrujące 
prędkość ma stanąć na odcinku między 
ulicami Podleśną a Słoneczną. 

Decyzja o wyborze konkretnych 
lokalizacji zapadła w oparciu o przygo-
towany wykaz miejsc szczególnie nie-
bezpiecznych, w których  w pierwszej 
kolejności powinny zostać zainstalowa-

ne urządzenia rejestrujące. Przy wybo-
rze lokalizacji weryfikowano obecność 
potencjalnych źródeł zagrożeń i czyn-
ników zwiększających prawdopodo-
bieństwo wypadku. Pod uwagę wzięto 
obecność obiektów, takich jak przejścia 
dla pieszych, ścieżki rowerowe czy miej-
sca użyteczności publicznej, generujące 
większy ruch.

– Prędkość będą rejestrowały foto-
radary MultaRadar CD. Ten model urzą-
dzenia jest już wykorzystywany przez 
CANARD. Charakteryzuje go wysoka 
jakość utrwalonego materiału dowodo-

wego, mała awaryjność, a zdecydowaną 
zaletą jest możliwość kontroli jedno-
cześnie kilku pasów ruchu – informuje 
GITD.  Koszt montażu 26 stacjonarnych 
urządzeń wyniesie 5,7 mln zł. 

– Pierwsze urządzenia zakupione w 
ramach projektu rozbudowy systemu 
CANARD (Centrum Automatycznego 
Nadzoru nad Ruchem Drogowym) zo-
staną zainstalowane nie później niż w 
maju tego roku a ostatnie nie później 
niż w lutym 2022 r. – poinformował nas 
Wojciech Król z Głównego Inspektoratu 
Transportu Drogowego. Kiedy dokład-
nie fotoradar stanie w Łazach, na razie 
nie wiadomo. 

Jak podała ostatnio ITD, system 
fotoradarowy CANARD w lutym 2021 
zarejestrował 190,1 tys. naruszeń.

– W analogicznym okresie w 2020 
roku tych naruszeń urządzenia zare-

jestrowały 93,6 tys. – podała Joanna 
Niżniak, rzecznik Głównego Inspekto-
ratu Transportu Drogowego. Znakomita 
większość, bo aż 188,7 tys. naruszeń w 
lutym br. dotyczyło przekroczenia pręd-
kości. W roku ubiegłym było ich 91 tys. 
Pozostałe dotyczyły przejeżdżania na 
czerwonym  świetle. W tym wypadku 
liczba naruszeń w stosunku do analo-
gicznego okresu roku ubiegłego spadła 
z 2,6 tys. do 1,4 tys. przypadków w całej 
Polsce.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

W powiecie piaseczyńskim staną dwa z 26 nowych fotoradarów ITD

\\\  W poprzednim numerze „Przeglądu 
Piaseczyńskiego” w artykule „Fotoradar 
stanie w Kawęczynie” błędnie podali-
śmy nazwę miejscowości. Planowana 
lokalizacja fotoradaru to Brześce, okolice 
ul. Wilanowskiej 34. Za pomyłkę prze-
praszamy.

\\\ SPROSTOWANIE

Galeria handlowa w pierzei 
wschodniej?
\\\ PIASECZNO

Konserwator zabytków wydał 
zalecenia dotyczące gminnych 
budynków zlokalizowanych 
we wschodniej pierzei Rynku. 
Gmina rozpoczyna więc 
przygotowania do renowacji 
kamienic.

P od koniec stycznia Wojewódzki Ma-
zowiecki Konserwator Zabytków 

wydał zalecenia dotyczące kamienic 
przy Placu Piłsudskiego pod numerami 
3 i 4 oraz przy Warszawskiej 2. Konser-
wator podkreślił, że chociaż w karcie za-
bytku kamienice te mają wpisaną jako 
datę powstania przełom XIX i XX wieku, 
w tym miejscu budynki są zaznaczo-
ne na mapie pochodzącej z 1828 roku. 
Oznaczałoby to, że kamienice mogą być 
starsze lub mogły powstać w miejscu 
wcześniejszej zabudowy. Zgodnie z 
zaleceniami konserwatora gmina po-
szukuje obecnie firmy, która wykona 
badania architektoniczne i konserwa-
torskie wraz z analizą historyczną tych 
budynków. Dokumentacja ma powstać 
w oparciu o wskazówki konserwatora 
oraz wykonaną już przed rokiem eks-
pertyzę istniejących zabudowań. 

\\\   Maksymalnie zachować
– Planowane prace oraz wprowa-

dzone zmiany musza zapewnić w jak 
największym stopniu zachowanie orygi-
nalnej substancji oraz pierwotnej bryły 
– podkreślił po raz kolejny konserwator. 
Nakazał m.in. zbadanie cegieł, zaprawy, 
stropów, warstw elewacji, istnienia piw-
nic. Badania te mają wskazać dokład-
niejszy czas powstania budynków, po-
czynionych przekształceń oraz wskazać 
elementy oryginalne, które „bezwzględ-
nie wymagają zachowania”. Podał też 
szczegółowe wymagania, jeśli chodzi 
o zachowanie charakteru zabudowy, 
elewacji, dachów czy stolarki okiennej 
i drzwiowej. Wyraził również zgodę na 
przekształcenie oficyny budynku przy 
ul. Piłsudskiego 3. 

\\\   Centrum usługowe
Bardzo ważną informacją jest to, 

że konserwator wyraził zgodę na prze-
kształcenie budynków po renowacji 
w swoistą galerię handlową. Pomysły, 
które pojawiały się w dyskusjach rad-
nych na temat zagospodarowania tych 
budynków, mówiły bowiem o likwidacji 
istniejących podziałów wewnętrznych 
w budynkach i stworzeniu swego ro-
dzaju galerii handlowej, w której mogły-
by się znaleźć niewielkie sklepy, lokale 
gastronomiczne czy usługowe. Radni 

podkreślali, że renowacja zabytkowych 
budynków wiąże się ze sporymi kosz-
tami, a dodatkowo budynki muszą mieć 
jakieś przeznaczenie użytkowe.

Burmistrz Daniel Putkiewicz pod-
kreśla, że gminie bardzo zależy na 
nadaniu nowego blasku budynkom w 
ścisłym centrum miasta, czyli wokół 
Rynku. 

– Trwają już prace przy moderniza-
cji plebanii i strażnicy OSP, chcielibyśmy 
też doprowadzić do stanu używalności 
pierzeję wschodnią – podkreśla. – Sta-
ramy się także porozumieć w sprawie 
kamienicy pod nr 5, w której mamy 
współwłasność.

Przez czas jakiś gmina brała pod 
uwagę zagospodarowanie całości 
obszaru położonego między Placem 
Piłsudskiego a ul. Zgoda. Rozważano 
sprzedanie tego terenu jakiemuś inwe-
storowi. W związku z tym, że pierzeja 
wymaga pilnych inwestycji, zadania te 
na razie rozdzielono. 

– Mając już uzgodnione wytyczne 
dla pierzei będziemy się zastanawiać, 
jak to konkretnie realizować – mówi 
burmistrz. – Można przekazać to za-

danie jakiejś gminnej spółce. Poza tym 
kiedy nieruchomości te pozostają w rę-
kach samorządu, możemy w pewnym 
stopniu regulować branże, które będą 
tu działały. Możemy dać jakiś impuls 
do rozwoju usług ważnych dla miesz-
kańców – podkreśla Daniel Putkiewicz. 
– Chcemy, żeby to miasto żyło. A żeby 
ludzi przyciągnąć do centrum, muszą 
tu znaleźć usługi, które ich interesują.

\\\   Będą straszyć  
aż do inwestycji

Gmina przejęła budynki w złym 
stanie technicznym w 1999 roku. Prze-
prowadzono w nich kilka niezbędnych 
remontów. W 2019 roku wykwaterowa-
no ostatnich lokatorów. Ze względu na 
fatalny stan techniczny, budynki zostały 
wyłączone z użytkowania, tym samym 
przestały działać również zlokalizowa-
ne w nich lokale usługowe. Od blisko 
dwóch lat, zwłaszcza od pożarów pod 
koniec 2019 roku, głównie straszą w sa-
mym sercu miasta. Zgody na rozbiórkę 
konserwator konsekwentnie odmawia.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Pierzeja w obecnym stanie z pewnością nie jest wizytówką miasta
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\\\ WILCZA GÓRA

Przy leśnej drodze w Wilczej 
Górze ktoś wyrzucił znaczne 
ilości śmieci z samochodowej 
rozbiórki. Podobne odpady 
mieszkaniec znalazł  
w okolicach budowanej szkoły 
w Zamieniu. 

J ak informuje Nadleśnictwo Choj- 
nów, śmieci pochodzące z rozbiór-

ki samochodów zostały wyrzucone  
przy ul. Gajowej w Wilczej Górze w nocy 
z 17 na 18 marca. Można tam znaleźć 
fragmenty karoserii, tapicerki, ale też 
elementy mechaniczne.

– Kolejny raz ktoś potraktował las 
jak wysypisko śmieci. Po rozbiórce 
samochodów części metalowe powę-
drowały na złom (lub jako części za-
pasowe do starych samochodów) zaś 
niepotrzebne plastiki, tapicerki itp. do 
lasu – zauważa Sławomir Fiedukowicz 
z Nadleśnictwa Chojnów. – Trudno prze-
sądzić, czy sprawcami są złodzieje sa-
mochodów, czy też nielegalne „złomow-
nie” oszczędzające na kosztach (wszak 
wywiezienie przyczepy na PSZOK kosz-
tuje). O nielegalnym wysypisku zawia-
domiona została lesznowolska policja, 
która zajmie się namierzaniem spraw-
ców. Na kolejne złomowisko samocho-
dowych odpadów jeden z mieszkańców 
natrafił niedaleko budowanej szkoły w 
Zamieniu.

Leśnicy przy okazji apelują do 
mieszkańców, którzy pozbywają się 
swoich starych samochodów.

– Nasze „konsumenckie” wybo-
ry mogą mieć wpływ na środowisko. 
Mamy dwa rodzaje firm skupujących 
samochody na złom: pierwsza grupa 
działa legalnie, jest zarejestrowana w 
KRS i działa po uzyskaniu zezwolenia 
od marszałka województwa. Stacja taka 
rozlicza się z odpadów wytworzonych 
w trakcie swojej działalności (akumu-
latory, oleje, płyny z klimatyzacji itp.) 
– wylicza Nadleśnictwo Chojnów. – Dru-
ga grupa to firmy nielegalne, których 
ulotki i ogłoszenia pt. „kupię samochód 
w każdym stanie” możemy spotkać po-
rozklejane wokół nas. To firma, która 
odpady wywiezie do lasu, zaś kwas 

z akumulatora czy oleje powędrują z 
wodami gruntowymi do naszych kra-
nów. Tych firm unikajmy, bo mimo że 
czasami płacą o 100 złotych więcej, to 
ten handel się po prostu nie opłaci – 
podkreślają leśnicy. Listę działających 
legalnie przedsiębiorstw można znaleźć 
na stronie Urzędu Marszałkowskiego.

Złom z lasu w Wilczej Górze po-
sprzątać będzie musiało na swój koszt 
Nadleśnictwo Chojnów. Koszt uprząt-
nięcia tych śmieci przekroczy 2 tys. zł.

– W tym miejscu miał być w tym ty-
godniu posadzony młody las, głównie 
dębowy z domieszką lipy – informuje 
Sławomir Fiedukowicz. – Teraz trzeba 
czekać na działania policji z Lesznowoli, 
której 18 marca zgłoszono sprawę. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Przy leśnej drodze wylądowały fragmenty karoserii, tapicerki, ale też elementy 
mechaniczne

Resztki samochodów 
wyrzucone w lesie

Gazociąg przez Gassy
\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

PGNiG Termika planuje 
poprowadzenie nitki gazociągu 
wysokiego ciśnienia przez 
teren powiatu piaseczyńskiego. 
Niedawno spółka 
zaprezentowała koncepcję 
przebiegu instalacji. 

P odczas ostatniego posiedzenia Ko-
misji Ładu przedstawiciele spółki 

gazowej zaprezentowali planowany 
przebieg inwestycji. Projektowany ga-
zociąg ma połączyć istniejącą sieć prze-
syłową relacji Mory – Wola Karczewska 
z Elektrociepłownią Siekierki – łącznie 
to ok. 17 km. 

Według przygotowanej przez 
PGNiG Termika koncepcji trasa gazo-
ciągu ma rozpoczynać się w Gassach, 
następnie przebiegać przez Czernidła, 
Łęg, Ciszycę, Opacz, Obórki, Bielawę i 
Okrzeszyn i dalej w kierunku Powsi-
na. Na całej długości gaz zostanie po-
prowadzony rurami o średnicy 70 cm, 
które zostaną wkopane w ziemię na 
głębokość min. 1,2 m. Po wybudowaniu 
gazociągu zostanie ustalona strefa kon-
trolowana wynosząca 12 m (po 6 m po 
obu stronach jego osi). Jako że instalacja 
będzie przebiegać przez tereny prywat-
nych nieruchomości, spółka przewiduje 
wypłatę odszkodowań dla mieszkań-

ców. Podstawą do ustalenia wysokości 
odszkodowania będzie operat szacun-
kowy, sporządzony przez niezależnego 
rzeczoznawcę na zlecenie wojewody. Po 
zakończeniu budowy wojewoda wyda 
również decyzję administracyjną, na 
mocy której mieszkańcy mają otrzymać 
odszkodowanie w ciągu 14 dni. 

Jednocześnie PGNiG Termika za-
pewnia, że dołoży wszelkich starań, 
by przebieg inwestycji był możliwie 
najmniej uciążliwy. Przed wejściem 
na teren nieruchomości, wykonawca 
będzie sporządzał protokół opisujący 

stan posesji. Drugi protokół powstanie 
po zakończeniu prac na terenie danej 
nieruchomości. Wykonawca będzie 
miał obowiązek przywrócenia posesji 
do stanu pierwotnego. 

Inwestycja jest kolejnym krokiem 
w kierunku konwersji EC Siekierki z 
węgla na tańszy i bardziej ekologiczny 
gaz ziemny. Plany modernizacji elek-
trociepłowni są dyskutowane i procedo-
wane już od ponad 15 lat. Spółka PGNiG 
Termika chciałaby zakończyć budowę 
nowego gazociągu w 2022 roku.

Karolina Hofman

Budowa gazociągu będzie krokiem do konwersji elektrociepłowni z węgla  
na gaz ziemny
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T radycyjnie już w Wielką Sobotę 
wybierzemy się do kościołów ze 

święconkami. W koszyczkach, obok 
chleba, kiełbasy czy soli, znajdą się 
oczywiście pisanki. Jajka są bowiem nie-
rozerwalnym elementem Wielkanocy. 

Jak się jednak okazuje, nie zawsze 
tak było. Ba, jeszcze w XII wieku hie-
rarchowie kościelni... zabraniali spoży-
wania jajek w Wielkanoc! Wynikało to 
z ich głębokiego zakorzenienia w kul-
turach pogańskich, a symbolika jajka 
sięga jeszcze czasów staroegipskich. 
Jak podkreśla dr Grzegorz Odoj, etno-
log z Uniwersytetu Śląskiego, zdecydo-
wana większość kultur traktuje jajko 
jako istotny symbol życia i potencji. W 
starożytnym Egipcie często towarzy-
szyło wizerunkom Ptaha – memfickie-
go boga-stwórcy. Z kolei Grecy chętnie 
używali jajek jako atrybutu Afrodyty, 
bogini piękna i płodności. Podobną 
symbolikę możemy odnaleźć również 
wśród kultur pogańskich na naszych 
ziemiach. – Jajo jest też silnie związane z 
kultem solarnym – kultem słońca, który 
był bardzo rozpowszechniony również 
w kulturze słowiańskiej. Jajo to symbol 
życia, słońce też symbolizowało życie, 
zwłaszcza odradzające się – opisuje dr 
Odoj. 

Kiedy rozpoczęła się chrystianizacja 
plemion słowiańskich i germańskich, 
Kościół próbował walczyć z zakorze-
nionymi w ich kulturach tradycjami i 
wierzeniami. Przez blisko 200 lat spo-
żywanie jajek w Wielkanoc było zabro-
nione. Później jednak władze kościelne 
zdały sobie sprawę z faktu, iż wyplenie-

nie dawnych symboli jest praktycznie 
niemożliwe. Dlatego zdecydowano się 
na tzw. inkulturację, czyli wykorzysta-
nie już istniejących elementów tradycji 
i kultury jako narzędzi chrystianizacji. 
W XII wieku Kościół dopuścił jedzenie 
jajek, jednak pod warunkiem ich po-
święcenia. Decyzja odniosła pozytywny 
skutek i jaja na dobre zakorzeniły się 
w chrześcijańskich tradycjach wielka-
nocnych. 

Co ciekawe, święcenie pokarmów 
na świecie należy do rzadkości. Dziś 
święconki – poza Polską – znajdziemy 
tylko w niektórych regionach Austrii, 
Słowenii i południowych Niemczech. W 

innych częściach świata tradycja ta jest 
widoczna tylko w dużych skupiskach 
polonijnych – tam, gdzie funkcjonują 
polskie kościoły. O tym, jak mało popu-
larny jest to zwyczaj w innych krajach, 
może świadczyć fakt, iż słowo „świę-
conka” nie ma swojego odpowiednika 
w języku angielskim, hiszpańskim, czy 
francuskim. 

Warto o tym pamiętać, gdy w Wiel-
ką Sobotę wybierzemy się do kościoła 
z koszykiem – elementem 900-letniej 
tradycji, w centrum którego znajduje się 
symbol starszy niż niejedna cywilizacja. 

Redakcja

Odwieczne jajko
Nie wyobrażamy sobie Świąt Wielkanocnych bez jajek. Skąd jednak wzięły się w naszej tradycji? 
Symbolika jaja sięga jeszcze czasów pogańskich. 
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W tym roku, 1 kwietnia, minie 77. 
rocznica zamachu na piase-

czyński Arbeitsamt czyli Urząd Pracy 
mieszczący się w Piasecznie przy ul. 
Mickiewicza 17 w willi Kołakowskiego, 
zaanektowanej przez Niemców. Czynu 
dokonali żołnierze z Kompanii Dywer-
sji Bojowej „Kedywu” Armii Krajowej, 
dowodzonej przez podporucznika Sta-
nisława Milczyńskiego „Gryfa” (1918-
2016), a wchodzącej organizacyjnie w 
struktury Rejonu V „Gątyń” – Piaseczno. 
Powodzenie akcji dywersyjnej mogło 
nastąpić tylko wówczas, gdy zostanie 

przeprowadzone wnikliwe rozpozna-
nie terenu, co nie było łatwe, bo w grę 
wchodziła analiza funkcjonowania 
Niemców w prawie całym Piasecznie. 
Kluczowymi punktami były miejsca 
przy ul. Mickiewicza, Kościuszki, Cza-
jewicza i Sierakowskiego. Rozpoznanie 
terenu „Gryf” zlecił plutonowemu Hen-
rykowi Dyszczykowi ps. „Żbik”

\\\   Budynek Arbeitsamtu  
i okolica

W kilku pokojach na parterze bu-
dynku mieściły się biura urzędu z wy-
dzielonym pokojem na piętrze. Znam 
rozkład parteru, bo przez 8 lat w latach 
80. mieszkałam w dwóch pokojach tej 
willi i nawiasem mówiąc wciąż miałam 

na uwadze jej koszmarną historię. Luk-
susowa willa pobudowana przed wojną 
przez jednego najbogatszych mieszkań-
ców miasta miała dla Niemców kilka 
zalet. Mieściły się w niej obszerne po-
koje z dużymi jak na owe czasy okna-
mi, pomieszczenia były wyposażone w 
solidne dębowe podłogi, dom był ska-
nalizowany i miał luksusowe łazienki, 
po drugie willa stała w dość niewiel-
kim ogrodzie, łatwym do pilnowania; 
z budynku można było wyjść na trzy 
sposoby: od strony wschodniej wyjście 
ogrodowe i kuchenne, od strony północ-

nej wyjście główne z klatki schodowej i 
wyjście od zachodu z werandy i tarasu. 
W niewielkiej odległości od budynku 
były placówki niemieckie i ich miesz-
kańcy zdolni byli w każdej chwili przyjść 
z odsieczą, gdyby ewentualnie nastąpiła 
akcja dywersyjna. Przede wszystkim 
chodziło tu o budynek przy ul. Mickie-
wicza 30, w którym kwaterowała jed-
nostka Wehrmachtu, oraz budynki przy 
ul. Mickiewicza 8 i 33/35 umieszczone 
były niemieckie organizacje młodzie-
żowe. Przy ul. Czajewicza 9 w oficynie 
młyna kwaterowało SD (Sicherheits-
dienst des Reichsführers SS Służba Bez-
pieczeństwa Reichsführera SS – organ 
działający w III Rzeszy w latach 1931-
1945). Okolica była zaludniona przez 
Niemców i folksdojczów. Wszystko to 
musieli wziąć pod uwagę dowódcy akcji. 
Podkreślam – bardzo trudna okolica do 
dokonania dywersji.

Z miejsc związanych z akcją trzeba 
wymienić jeszcze ulicę Sierakowskiego 
11, bo tu przy łaźni miejskiej, na jej ty-
łach od strony parku, stał sporej wielko-
ści obiekt. Był to transformator pełniący 
rolę podstacji, a przy ul. Kościuszki 33 
znajdował się budynek wydziału te-
lekomunikacji. Ważnym też obiektem 
w całej akcji okazał się budynek przy 
ul. Czajewicza 53, gdzie porankiem 1 
kwietnia 1944 roku odbyła się zbiórka 
i stąd wyruszali uczestnicy akcji. Pod 
w/w numerem stał obszerny, piętro-
wy budynek, który przed wojną pełnił 
rolę luksusowego pensjonatu wybudo-
wanego na początku XX w. przez panią 
Szpakową (Szpakowską). W opisie 
akcji natrafiłam na fragment mówią-

cy o ukryciu samochodu ciężarowego, 
którym posługiwali się w czasie akcji 
żołnierze Polski Podziemnej. Jak sądzę, 
ale też zastrzegam, że jest to tylko mo-
je domniemanie, ten samochód został 
ukryty właśnie w podwórku przy ul. 
Czajewicza 53. Ten dom był trafnie wy-
brany, gdyż znajdował się w niewielkiej 
odległości od budynku Arbeitsamtu, z 
piętra było widać całą okolicę i, co naj-
ważniejsze, można było ewakuować się 
z niego na kilka sposobów. Kto zapozna 
się z topografią terenu, zapewne zrozu-
mie, w czym rzecz.

Rozpoznanie zostało przeprowa-
dzone profesjonalnie i – jak się okazało 
– bezbłędnie.

\\\   Urząd Pracy i Helenka
W 1940 (?) roku budynek przy 

Mickiewicza zostaje zaanektowany na 
niemiecki Urząd Pracy. Tu znajdują się 
dokumenty i tu decyduje się o losach 
tysięcy ludzi. Tu urzędnicy niemieccy 
nakładają kontyngent siły roboczej do 
pracy w przemyśle i rolnictwie Rzeszy. 
Początkowo na roboty przymusowe 
wyjeżdżają dzieci rolników. Od 1943 
roku też ucząca się młodzież. Oto przy-
kład dotyczący rodziny mieszkającej 
w Gołkowie. W rodzinie gospodarzy 
Kowalskich, mających gospodarstwo 
w Gołkowie tuż przy szosie do Tarczy-
na, rozegrał się dramat przymusowej 
wysyłki na roboty do Niemiec. Helena 
Kowalska, rocznik 1920, córka gospo-

darza z Gołkowa, najmłodsza z trzech 
sióstr, w 1942 roku otrzymuje z pia-
seczyńskiego Urzędu Pracy wezwanie 
do pracy w Niemczech. Wezwanie jest 
imienne, należy się stawić na drugi 
dzień rano. Helena ukrywa się przez 
kilka tygodni w stodole u brata w Jaz-
garzewie. W tym samym czasie do 
domu Kowalskich przychodzą Niem-
cy, matka Heleny tłumaczy, że córka 
wyjechała. Zabierają druga córkę Ko-
walskich, 26-letnią Weronikę. Helena 
przekrada się łąkami, pod osłoną nocy, 
do domu, martwi ją, że rodzice są ciągle 

nagabywani przez policję. Okazuje się, 
że aresztowanie Weroniki nie zwolniło 
Heleny z obowiązku stawienia się do 
pracy. Z obawy, że przy następnej in-
terwencji władzy z domu Kowalskich 
kolejny członek rodziny zostanie zabra-
ny i wywieziony w nieznane, zmęczona 
ciągłym ukrywaniem się Helena zgłasza 
się do Arbeitsamtu. Zostaje natychmiast 
wywieziona do Stuttgartu, do niemie-

ckiej fabryki Boscha. Elektroniczne 
zakłady współpracują z przemysłem 
zbrojeniowym faszystowskiej Rzeszy, 
potrzebują darmowych pracowni-
ków. Zakłady mechaniki precyzyjnej 
i elektroniki produkują elementy do 
różnego rodzaju pojazdów, z czołgami 
włącznie. Robotnicy z okupowanych 
krajów zakwaterowani są w prywat-
nych domach. Gospodarze domów nie 
są wrogo nastawieni do niewolników. W 
Stuttgarcie zbiera się międzynarodowe 
towarzystwo darmowych najemców. 
Dostają niewielkie racje żywnościowe. 

Oznakowani zostają naszywkami na 
ubraniach – „P” w przypadku Polaków. 
Helena przydzielona jest do pracy przy 
maszynie wypluwającej element. Mu-
si zrobić tych elementów wyznaczoną 
ilość. Jeśli się za bardzo rozpędzi i za-
czyna produkować ponad normę, do 
maszyny podchodzi niemiecka bryga-
dzistka i bez słowa maszynę wyłącza; 
zależy jej na tym aby nie „wyśrubować” 

normy. Niemka jest przyjazna Helenie, 
czasami wsuwa jej do kieszeni kanapkę. 
Życie białych niewolników Stuttgarcie 
jest znośne. Młodzi ludzie starają się w 
miarę możliwości żyć normalnie. Hele-
na ma szczęście, ale po Weronice ginie 
ślad, do dziś nie wiadomo, co się z nią 
stało. Nie ma jej w żadnych rejestrach. 
CDN 

 Małgorzata Szturomska

Akcja na Arbeitsamt 
w Piasecznie

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

Dom przy ul. Mickiewicza 17 w latach 70. XX w.

Dom przy ul. Czajewicza 53, z którego rozpoczęła się akcja

Fotografia wykonana niedługo przed wybuchem Powstania Warszawskiego, 
latem 1944 r. podczas wizyty w szpitalu żołnierzy plutonu 1700 u rannego 
podczas ćwiczeń Władysława Lewandowskiego ps. „Lewy”. Po prawej dowódca 
plutonu Henryk Dyszczyk ps. „Żbik”

Dom Kołakowskiego przy ulicy 
Mickiewicza 17, w którym w czasie 
wojny mieściły się biura Arbeitsamtu, 
zdjęcie zrobione tuż po wojnie
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Dworcowa – kolejny odcinek
\\\ PIASECZNO

Gmina zamierza przebudować 
kolejny odcinek ulicy 
Dworcowej wcześniej niż 
planowano. Kiedy czekają  
nas utrudnienia? 

P rzebudowa odcinka ul. Dworcowej 
od skrzyżowania z ul. Nadarzyńską 

do al. Lotników została zaplanowana 
w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
na rok 2022. Podczas ostatniej sesji 
Rada Miejska zgodziła się jednak prze-
sunąć środki w kwocie 4 mln złotych 
na realizację tego zadania już w roku  
bieżącym. 

– Stan tej drogi nie jest najlepszy, 
tymczasem projekt jest gotowy, mamy 
decyzję ZRID, więc postanowiliśmy 
zrealizować zadanie już w tym roku 
– powiedział nam wiceburmistrz Ro-
bert Widz. W najbliższym czasie gmina 
ogłosi przetarg na tę inwestycję. Władze 
gminy mają nadzieję, że najważniejsze 
prace drogowe uda się zrealizować w 
trakcie wakacji.

– Zastanawiamy się nad zorganizo-
waniem ruchu w taki sposób, by jeden 
pas jezdni był dostępny przez większość 
czasu. Ruch w jednym kierunku mógłby 
się wówczas odbywać remontowanym 
odcinkiem ulicy Dworcowej, a w kie-
runku przeciwnym ulicą Towarową – 
informuje wiceburmistrz. Towarowa 
bowiem na razie przebudowywana nie 
będzie. 

A co z ostatnim odcinkiem ulicy 
Dworcowej do ul. Sienkiewicza, które-
go nawierzchnia jest w zdecydowanie 
gorszym stanie niż tego zaplanowanego 
do tegorocznej przebudowy? W WPF 
zabezpieczono na to zadanie 1,26 mln zł 

na rok 2023. Obecnie jednak gmina roz-
poczyna procedurę uchwalenia mpzp 
dla obszaru sąsiadującego z dworcem, 
w tym obejmującego również odcinek 
ul. Dworcowej od Towarowej do Sien-
kiewicza. Niewykluczone więc, że z 
przebudową będzie chciała poczekać 
do uchwalenia planu i przyjęcia założeń 
dotyczących przyszłego zagospodaro-
wania tych okolic. A dodatkowo trwają 
prace nad koncepcją przebudowy od-
cinka ul. Sienkiewicza od kolejki wąsko-
torowej do ul. Pomorskiej, więc przyjęte 
założenia będą miały wpływ również na 
skrzyżowanie obu ulic.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Gmina chciałaby prace na odcinku od ul. Nadarzyńskiej do al. Lotników  
zrealizować głównie w wakacje

\\\ POWIAT

 Plaga alarmów bombowych 
ostatnio dotknęła głównie 
przedszkola. Ucierpieli 
też ósmoklasiści, którym 
przerwano egzamin próbny.     

W 2019 roku alarmy bombowe 
sparaliżowały matury. Informa-

cje o podłożonych ładunkach wybu-
chowych trafiały do dyrektorów szkół, 
którzy oczywiście zawiadamiali o tym 
fakcie policję i zazwyczaj zarządzali 
ewakuację budynku. Bo choć prawdo-
podobieństwo, że zagrożenie jest real-
ne, jest niewielkie, dyrektorów obowią-
zują określone procedury bezpieczeń-
stwa. Poza tym nikt nie chciałby wziąć 
odpowiedzialności za to, co mogłoby 
się stać, gdyby akurat w tym przypadku 
rzeczywiście na terenie budynku znaj-
dował się ładunek wybuchowy.

W ostatnich tygodniach e-maile z 
informacją o zagrożeniu trafiają przede 

wszystkim do dyrektorów przedszkoli. 
Rzecz dotyczy placówek w całej Polsce, 
w tym kilku na terenie naszego powia-
tu. Ewakuacja maluchów, zwłaszcza w 
zimie, jest zadaniem niełatwym i wyjąt-
kowo uciążliwym. Do tego dochodzi za-
angażowanie służb. Na miejscu pracują 
policjanci, straż pożarna, pirotechnicy 
czy specjalna grupa funkcjonariuszy z 
wyszkolonym psem. Ubiegłotygodnio-
wa akcja w przedszkolu przy Jaworowej 
w Zalesiu Dolnym trwała cztery godziny. 
Zmarzniętym dzieciom gościny użyczyła 
filia biblioteki publicznej w sąsiedztwie, 
a jak informuje wiceburmistrz Hanna 
Kułakowska-Michalak, przedszkolaki 
dostały też ciepłą zupę w „Krauzówce”. 
Bardziej ucierpieli ósmoklasiści, którzy 
w tym czasie pisali próbne egzaminy. 
Zostały one przerwane przez dyrekto-
rów po tym, jak otrzymali wiadomość 
o podłożonej bombie. 

W marcu maile z informacjami o 
podłożeniu bomby w ich siedzibach 
otrzymało też kilkadziesiąt organizacji 
pozarządowych, m.in. Grupa Stonewall, 
Watchdog Polska, Greenpeace czy Hel-
sińska Fundacja Praw Człowieka. Autor 
wskazywał, że to zemsta za popieranie 
aborcji.

Każda ewakuacja budynku, w któ-
rym rzekomo ma być podłożony ładu-
nek wybuchowy, dezorganizuje pracę, 
angażuje służby a niekiedy wiąże się 
też ze sporymi kosztami. Oczekiwa-
niem społecznym jest więc namierze-
nie „dowcipnisiów” i ich przykładne 
ukaranie. Zgodnie z art.224a kodeksu 
karnego, sprawcy fałszywego alarmu 
grozi kara od 6 miesięcy do 8 lat pozba-
wienia wolności oraz kara finansowa 
wyznaczona przez sąd. Jak często uda-
je się wykryć sprawców i ich ukarać? 
Policja przyznaje, że odkąd informa-
cje o zagrożeniu są wysyłane droga 
mailową, jest to znacznie trudniejsze. 
Autorzy alarmów korzystają między 

innymi z sieci VPN, więc namierzenie 
prawdziwego adresu IP i powiązanie go 
z nadawcą wiadomości jest praktycznie 
niemożliwe. 

– Maile, które otrzymali ostatnio 
dyrektorzy placówek oświatowych na 
terenie powiatu piaseczyńskiego, miały 
być wysłane między innymi z RPA czy 
Meksyku – powiedział nam nadkom. Ja-
rosław Sawicki z Komendy Powiatowej 
Policji w Piasecznie. – Znacznie łatwiej 
namierzyć osobę, która zawiadamia o 
bombie telefonicznie, ale autorzy alar-
mów mają tego świadomość.

Dowiedzieliśmy się też, że Komen-
dant Główny Policji wysłał do dyrekto-
rów placówek oświatowych specjalną 
instrukcję postępowania w przypadku 
otrzymania wiadomości z informacją o 
niebezpiecznej substancji umieszczonej 
w budynku.

Joanna Ferlian

Alarmy fałszywe, 
skutki dotkliwe

Ewakuowanym przedszkolakom z Zalesia Dolnego gościny użyczyła biblioteka 
publiczna
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OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
Na podstawie art. 11f ust. 3 i 4 ustawy z dnia  10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 

przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 1363  
ze zm.) zawiadamiam, że w dniu 18 marca 2021 r. na wniosek Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego,  
ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno, została wydana decyzja Starosty Piaseczyńskiego nr 10/2021 
(nr rej. ARB.6740.1.3.2021.KS), w sprawie zezwolenia na realizację inwestycji drogowej polegającej 
na: rozbudowie drogi powiatowej nr 2819W w miejscowości Sobików, gm. Góra Kalwaria.
Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej:
– w liniach rozgraniczających projektowanej drogi
drukiem wytłuszczonym – pod przejęcie przez Gminę Lesznowola, podkreślone – pod przejęcie przez 
drukiem wytłuszczonym – działki pod przejęcie przez jednostkę samorządu terytorialnego – Powiat 
Piaseczyński (w nawiasach podano nr działki po podziale, po średniku działki po podziale poza 
inwestycją pozostające przy aktualnym właścicielu) oznaczone wg katastru nieruchomości numerami:
jedn. ew. Góra Kalwaria, obręb 0009 Cendrowice: 197/1, 252 (252/1; 252/2), 253 (253/1; 253/2), 235 
(235/1; 235/2)
jedn. ew. Góra Kalwaria, obręb 0039 Sobików: 57/2, 72/1, 72/2, 51 (51/1; 51/2), 57/1 (57/4; 57/5), 57/3 
(57/6; 57/7), 59/3, (59/4; 59/5), 54 (54/1; 54/2), 53/1 (53/5; 53/6), 
– poza liniami rozgraniczającymi projektowanej drogi:
przeznaczone pod przebudowę sieci i innych dróg publicznych (w nawiasie nr działki przed podziałem):
jedn. ew. Góra Kalwaria, obręb 0039 Sobików: 37/4, 57/5 (z dz. 57/1), 56, 54/2 (z dz. 54), 27/6, 55/2,
jedn. ew. Góra Kalwaria, obręb 0009 Cendrowice: 251, 252/2 (z dz. 252), 236, 197/2

Z treścią decyzji nr 10/2021 z dnia 18 marca 2021 r. na realizację inwestycji drogowej oraz 
załączonymi do niej materiałami można zapoznać się w Filii Wydziału Architektoniczno-Budowlanego 
Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. 3-go Maja 10, 05-530 Góra Kalwaria, pokój 12B, od pon.  
do piąt. w godzinach 8-15.

Od ww. decyzji służy prawo wniesienia odwołania do Wojewody Mazowieckiego, za moim 
pośrednictwem, (Starosta Piaseczyński, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno), w terminie 14 dni  
od dnia jej publicznego ogłoszenia. 

Zgodnie z art. 49 ustawy Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się  
za dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia. 
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 24.03.2021 r.
Nr rej. ARB.6740.1.3.2021.KS         

 Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego 

      

OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
Na podstawie art. 11f ust. 3 i 4 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 

przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2020 r., poz. 1363  
ze zm.) zawiadamiam, że w dniu 24 lutego 2021 r., na wniosek Wójta Gminy Lesznowola, została 
wydana decyzja Starosty Piaseczyńskiego nr 6/2021 (nr rej. ARB.6740.1.24.2020.KSt), o zezwoleniu  
na realizację inwestycji drogowej polegającej na: budowie drogi gminnej – ulicy Poprzecznej  
w Lesznowoli wraz z rozbudową skrzyżowań z drogami powiatowymi – ulicą Jedności i ulicą Szkolną
Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej: 
w liniach rozgraniczających projektowanych dróg:
drukiem wytłuszczonym – pod przejęcie przez Gminę Lesznowola, podkreślone – pod przejęcie przez 
Powiat Piaseczyński, w nawiasach podano nr działki po podziale (po średniku działki po podziale poza 
inwestycją pozostające przy aktualnym właścicielu), oznaczone wg katastru nieruchomości numerami:
jednostka ewidencyjna 141803_2 Lesznowola, obręb 0001 Lesznowola: 100, 116/1, 116/6, 116/7, 
140/4, 141/4, 142/7, 146/1, 165/1, 165/3, 178/9, 322/7, 322/13, 344, 128/1, 130/4, 159/5, 175/3, 177/1, 
189/12, 190/1, 425, 191/7, 126/4, 182/5, 122/1 (122/3, 122/4), 123 (123/1, 123/2), 124 (124/1, 124/2), 
125 (125/1, 125/2), 127 (127/1, 127/2), 131 (131/1, 131/2), 132 (132/1, 132/2), 133 (133/1, 133/2), 134 
(134/1, 134/2), 135 (135/1, 135/2), 136 (136/1, 136/2), 143 (143/1, 143/2), 144 (144/1, 144/2), 145 
(145/1, 145/2 145/3), 146/2, 147 (147/1, 147/2), 159/6 (159/14, 159/15), 163/2 (163/3, 163/4), 170/9 
(170/12, 170/13), 170/10 (170/14, 170/15), 170/11 (170/16, 170/17), 170/2 (170/3, 170/4), 171/1 
(171/54, 171/55), 172 (172/1, 172/2), 173 (173/1, 173/2), 176/4 (176/5, 176/6), 179/1 (179/11, 179/12), 
181/4 (181/5, 181/6), 183/4 (183/5, 183/6), 184/10 (184/13, 184/14), 185/1 (185/3, 185/4), 187/4 
(187/5, 187/6), 188/4 (188/5, 188/6),  191/8,  221/4, 221/5 (221/8, 221/9),  222,  223/3, 223/4 (223/7, 
223/8), 315/1 (315/4, 315/5), 322/4 (322/16, 322/17), 
jednostka ewidencyjna 141803_2 Lesznowola, obręb 0022 Nowa Wola: 76 (76/1, 76/2)
poza liniami rozgraniczającymi projektowanej drogi:
(w nawiasach podano nr działki przed podziałem)
działki, na których planowane jest wykonanie robót związanych z przebudową innych dróg 
publicznych, bądź budowy sieci kanalizacji deszczowej  
jednostka ewidencyjna 141803_2 Lesznowola, obręb 0001 Lesznowola: 116/4, 116/5, 117

Z treścią decyzji nr 6/2021 z dnia 24 lutego 2021 r. na realizację inwestycji drogowej oraz 
załączonymi do niej materiałami można zapoznać się w Kancelarii Architektoniczno-Budowlanej  
na parterze Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno.

Na podstawie art. 17 ust. 1 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych, niniejszej decyzja posiada rygor natychmiastowej 
wykonalności.

Od ww. decyzji służy prawo wniesienia odwołania do Wojewody Mazowieckiego, za moim 
pośrednictwem, (Starosta Piaseczyński, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno), w terminie 14 dni  
od dnia jej publicznego ogłoszenia. 

Zgodnie z art. 49 ustawy Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się  
za dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia. 
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 24.03.2021 r.
Nr rej. ARB.6740.1.24.2020.KSt         

 Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego 

Latające karetki
\\\ MAZOWSZE

Śmigłowce Lotniczego 
Pogotowia Ratunkowego coraz 
częściej zastępują karetki  
w transporcie pacjentów.  
Jak się okazuje, wynika to  
z problemów z dostępnością 
ambulansów.      

J eszcze do niedawna przelatujący 
nad naszymi głowami śmigłowiec 

LPR stanowił niecodzienny widok, a 
jego lądowania wzbudzały powszech-
ną sensację. Wiadomo było bowiem, że 
Lotnicze Pogotowie Ratunkowe inter-
weniuje tylko w poważnych i wyma-
gających natychmiastowego działania 
sytuacjach. Ostatnio jednak loty ratow-
niczego śmigłowca obserwujemy co-
raz częściej. Czy to oznacza, że wzrosła 
liczba nagłych i poważnych wypadków? 
Jak się okazuje, przyczyna leży gdzie 
indziej. Problem leży w... dostępności  
karetek. 

\\\   Łóżka są, ale gdzie?
Na początku marca media obiegło 

nagranie rozmowy pomiędzy dyspozy-
torem i załogą karetki. Wymiana, która 
poruszyła opinię publiczną, miała miej-
sce w Warszawie. Zespół ratownictwa 
medycznego podjechał pod szpital im. 
prof. W. Orłowskiego z pacjentem wy-
magającym hospitalizacji w związku z 
ciężkim przebiegiem COVID-19. Tam 
okazało się, że w szpitalu nie ma już 
wolnych łóżek covidowych. W związ-
ku z tym ZRM skontaktował się z dys-
pozytorem w celu przekierowania do 
innej placówki. Rozmowa przebiegła 
następująco: 
Ratownik: Orłowski mówi, że nie ma 
miejsc covidowych. Co dalej?
Dyspozytor: Pacjent wymaga tlenu na 
już?
Ratownik: No, przydałoby się. Ma 90 
saturacji bez tlenu.
Dyspozytor: Mają choć kawałek jakiejś 
izolatki albo coś takiego?
Ratownik: No nie, nic nie mają. Mówią, 
że mają covida i nie mają żadnej izolatki 
wolnej.

Dyspozytor: Ja już autentycznie nie 
mam cię gdzie przekierować. Na całym 
Mazowszu nie ma już ani jednego szpi-
tala, wykazującego dodatnie miejsca 
[wolne łóżka – przyp. red.]. To nie jest 
żart. Nie ma Łosic, nie ma Sokołowa, nie 
ma Wyszkowa, nie ma Pułtuska, Pło-
cka ani Żyrardowa. Wszędzie jest już 
kicha – więc, niestety, powiedz panu 
lekarzowi, że pacjent musi zostać, bo 
najzwyczajniej na świecie nie mam go 
gdzie przekierować. 

Powyższa wymiana jednoznacznie 
pokazuje, jak trudna sytuacja panuje w 
szpitalach. Ministerstwo Zdrowia co-
dziennie przekazuje informacje doty-
czące dostępności łóżek i respiratorów 
dla pacjentów covidowych. W raportach 
brak jednak informacji o ich lokalizacji. 
Tymczasem rzeczywistość pokazuje 
pojedyncze wolne łóżka, rozsiane po 
całym województwie. Zdarza się, że 
pacjent jest przewożony nawet kilka-
dziesiąt kilometrów, bo tam znajduje się 
najbliższa placówka mogąca go przyjąć. 
Dochodzi do wręcz kuriozalnych sytu-
acji. Kilka dni temu na facebookowym 
profilu Ratownictwo Medyczne – War-
szawa opublikowano zdjęcie karetek 
stojących w kolejce pod izbą przyjęć 
szpitala w Nowym Mieście nad Pilicą. 
Zespoły przyjechały tu z Warszawy, 
Sulejówka, Mrokowa i Międzylesia. 
Krążenie między szpitalami i nawet kil-
kudziesięciokilometrowe przejazdy siłą 

rzeczy „wyłączają” karetkę i jej załogę 
na kilka godzin. 

Narastające problemy z dostęp-
nością karetek wywołały konieczność 
znacznie częstszego korzystania ze 
wsparcia Lotniczego Pogotowia Ratun-
kowego. Taka sytuacja miała miejsce 
m.in. niedawno w Piasecznie, gdzie 
śmigłowiec przyleciał do kobiety, która 
zasłabła w Urzędzie Gminy.  Na miejscu 
okazało się, że pacjentka nie wymaga 
hospitalizacji i po udzieleniu pomocy 
załoga śmigłowca odleciała „na pusto”. 

\\\   Trzeba się przyzwyczaić
Przez Polskę przetacza się właśnie 

trzecia fala pandemii COVID-19. System 
opieki zdrowotnej, który kulał już na 
długo przed pojawieniem się korona-
wirusa, pęka w szwach. Brakuje łóżek, 
respiratorów i personelu. Ministerstwo 
zleca wojewodom zwiększanie liczby 
dostępnych łóżek covidowych, jednak 
realia pokazują, że to działania niewy-
starczające. Co gorsza, nikt nie jest w 
stanie przewidzieć, jak długo potrwa 
taka sytuacja. Przyspieszający program 
szczepień daje nadzieję na rozwiązanie, 
jednak przed nami wciąż długa droga 
do normalności. Pozostaje więc uzbro-
ić się w cierpliwość. I przyzwyczaić do 
widoku żółtego śmigłowca nad naszymi 
głowami. 

Tekst i zdjęcie Karolina Hofman 

LPR interweniował niedawno w centrum Piaseczna
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DOCIEPLANIE BUDYNKÓW
ELEWACJE, PODDASZA
( 501 62 45 62

www.ekobud.waw.pl

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

SZUKAM PRACY 

Opieka 24h/dobę 604400244

DAM PRACĘ 

Kierowca wywrotki, Piaseczno / okolice 
tel. 796 413 613

Zatrudnię magazyniera, praca  
od poniedziałku do piątku plus co druga 
sobota w godzinach 5-13. Rozstawianie 
towaru, obsługa klienta, przyjęcie  
towaru, mycie pojemników, wymagane 
prawo jazdy KAT B. Praca w warunkach 
chłodniczych. Wynagrodzenie 3000 zł  
na rękę. Piaseczno ul. Techniczna 2  
hala J. Kontakt 570-598-915

Osobę do wykładania towarów  
oraz pomoc magazyniera do sklepu  
spożywczego w Ustanowie,  
tel. 602 119 041 

Firma ogrodnicza zatrudni doświad- 
czonych ogrodników na stanowisko bry-
gadzista ekipy pielęgnacyjnej, a także 
brygadzistę ekipy zakładania ogrodów,  
nawodnienia. Praca całoroczna i umowa 
o pracę, tel. 789 452 358   

USŁUGI  

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki,  
Tel. 604 489 255 www.purterm.pl 

Studnie głębinowe/ wiercenie studni  
Tel. 724 246 881 

Mobilnie złom wywiozę, grzejniki  
motocykle itp. Tel. 789086759 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja i naprawa 
sprzętu RTV. Zadzwoń 501 700 315

Schody renowacje prace stolarskie  
malowanie schodypodlogi.com.pl  
503 344 567, 501 201 194

Docieplanie budynków, solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572 

Ogrodzenia panelowe, siatka,  
betonowe Tel. 888 072 689 

Malowanie, remonty mieszkań,  
glazurnictwo tel. 669 945 460

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Koszenie, niwelacja terenu, wycinka 
drzew wraz z wywozem tel. 505 591 721

USŁUGI KOMINIARSKIE PEŁNY ZAKRES 
TEL. 781 495 997

Złota rączka Tel. 609 009 213 

Hydraulika, gaz, domki, mieszkania  
Tel. 602 651 211

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki 
 tel. 607 378 288

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

GLAZURA, GRES, REMONTY 601 219 482

Docieplanie Budynków 795 96 96 96 

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352 

Kominiarz tel. 500 214 632 

Przeprowadzki Tel. 502 622 916

Meble na wymiar, kuchnie, 608027564

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Elektryk tel. 666 890 886 

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480  

Hydraulika, gaz, domki, mieszkania  
Tel. 602 651 211

STUDNIE GŁĘBINOWE TEL 504-01-02-01 

Złota rączka, pomogę, naprawię,  
załatwię wszystko, dom, auto...  
zastąpię męża. Profesjonalnie i szybko 
501 050 950 Marek 

Dachy - krycie, remonty,  
tel. 511 928 895   

Brukarstwo, tel. 501 683 631 

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Ocieplanie budynków, tel. 507 768 230

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Dachy, pokrycia, naprawy,  
tel. 502 473 605

Dachy papą termozgrzewalną, obróbki, 
tel. 502 473 605 

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214

Dekarskie, naprawa dachów, montaż  
dachów, rynny, obróbki blacharskie,  
papa termozgrzewalna, tel. 798 518 276

Remonty, wykończenia tel. 606141944      

KUPIĘ  

Uwaga ważne Młode małżeństwo  
kupi mieszkanie do remontu za gotówkę 
w Grodzisku Maz. lub okolicach.  
tel.669 924 940

Kupię działki , grunty rolne, itp. Prażmów 
i okolice tel. 601065056  

Kupię kasety magnetofonowe i czarne 
płyty muzyczne Tel. 501 781 933 

Spółkę z o.o. - każda opcja 720 90 80 80         

SPRZEDAM  

Sosna opałowa, tel. 791 394 791   

AUTO-MOTO KUPIĘ

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut na kasację 508206738

Skup aut tel. 515 018 430

Skup aut tel. 793 304 091

Skup aut tel 792118666                  

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

Kupię las, okolice Prażmowa,  
tel. 602 770 361

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Sprzedam tanio piękne działki  
rekreacyjne 604 624 875 

Działki rekreacyjno-budowlane,  
Prażmów, tel. 602 770 361            

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-os 480 Para 300/Os + Licz 577886988                      

NAUKA 

Matematyka, 664 438 144

ZDROWIE 

Psychoterapia, konsultacje - 660 565 007, 
www.psychoterapiagorakalwaria.pl

PROTEZY ZĘBOWE NAPRAWA  
TEL. 502 031 221

Dom Opieki „Róża” 604424729

PRODUCENT ZDROWEJ ŻYWNOŚCI 
BEZ KONSERWANTÓW PRAŻMÓW 
722202966 | BIALYDWOREKPRAZMOW.PL

RÓŻNE  

Kupię stary motor lub części do starych 
motocykli. Po co ma to dalej zagracać 
miejsce w komórce i niebezpiecznie ob-
ciążać strych. Zadzwoń, dobrze zapłacę  
i odbiorę stare graty. Tel 578 895 990

TOWARZYSKIE 

Szukam partnerki 50+ Tel. 793 198 725 

Poznam Kobietę 55+, 515264068     

FINANSE  

Kredyty tel. 513 654 277
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Grają w szachy

Olimpiada dla Piątki

\\\ GÓRA KALWARIA

W marcu Korona Góra Kalwaria 
została przyjęta w poczet 
członków Polskiego Związku 
Szachowego.     

MKS Korona Góra Kalwaria to klub 
sportowy, który posiada wiele 

zdolnych młodzieżowych drużyn pił-
karskich i dobrze radzącą sobie w lidze 
okręgowej ekipę seniorów, a także sek-
cję bokserską oraz… sekcję szachów. Ta 
ostatnia została niedawno wyróżniona, 
co jeszcze bardziej przyczyni się do jej 
rozwoju.

W Górze Kalwarii od lat organi-
zowane są turnieje szachowe, które 
angażują lokalną młodzież i nie tylko. 
Sekcja szachowa Korony posiada bo-
gatą tradycję, a istnieje od 1960 roku. 
Obecnie prowadzi ją trener Henryk Bu-
drewicz. Treningi szachistów odbywają 
się w Szkole Podstawowej nr 2 przy uli-
cy Kalwaryjskiej, choć oczywiście czas 
pandemii utrudnia ich prowadzenie. 
Zawodnicy z powodzeniem rozwija-
ją swoją pasję, a w marcu klub został 
przyjęty w poczet członków Polskiego 

Związku Szachowego – w głosowaniu 
wzięło udział sześciu członków zarządu 
związku i wszyscy byli „za”. 

– Korona należy do Polskiego 
Związku Szachowego! Czekamy na 
zniesienie obostrzeń, dzięki którym nasi 
zawodnicy sekcji szachowej powrócą 
do treningów. Będziemy informować 
na bieżąco – napisała Korona Góra Kal-
waria na swoim profilu na Facebooku.

Więcej informacji na temat sekcji 
szachowej Korony można znaleźć na 
jej stronie internetowej. Klub prowadzi 
również zbiórkę online na jej wsparcie – 
wpłacone kwoty zostaną przeznaczone 
między innymi na organizację turnie-
jów, zakup koszulek dla zawodników 
oraz udział w turniejach.

Rafał Lipski

\\\ PIASECZNO

Można powiedzieć,  
że nie ma tygodnia bez medali  
dla zapaśników klubu UKS 
Piątka Piaseczno.     

O statnio na łamach Przeglądu Pia-
seczyńskiego informowaliśmy o 

niezwykle udanym weekendzie zapaś-
ników drużyny UKS Piątka Piaseczno. 
Młodzi zawodnicy wywalczyli worek 
medali na Warszawskiej Olimpiadzie 
Młodzieży w stylu klasycznym, a zale-
dwie dzień później stawali na podium 
podczas Ogólnopolskiego Turnieju 
Zapaśniczego Białołęka Wrestling 
Cup. Minął tydzień i kolejny raz może-
my pogratulować ekipie zapaśników  
z Piaseczna.

W sobotę 20 marca w Białołęckim 
Ośrodku Sportu miała miejsce War-
szawska Olimpiada Młodzieży w stylu 
wolnym. Kadrę Piątki reprezentowało 
pięciu zawodników w grupie wiekowej 
młodzik. Zapaśnicy znów pokazali du-
że umiejętności i uzyskali znakomite 
wyniki.

Po złoto udało się sięgnąć Antkowi 
Tretterowi (62 kg), srebro zdobył Le-
szek Tretter (35 kg), a brąz Imam Da-
daev (57 kg) oraz Maciej Szot (75 kg). 
Na miejscach V-VI uplasował się Jan Szot 
(68 kg).

Kolejny raz ogromne gratulacje!
Rafał Lipski

\\\ PIASECZNO

Zawodnicy czwartego zespołu 
IV ligi wysoko pokonali  
drużyny z czołówki grupy 
Radom-Siedlce. Na start 
rozgrywek trzeba będzie jednak 
poczekać.     

P iłkarze drużyny MKS Piaseczno 
zakończyli właśnie przygotowania 

do rundy wiosennej IV ligi. Podopieczni 
trenerów Arkadiusza Modrzejewskiego 
i Mateusza Naklickiego podczas dwóch 
ostatnich sparingów błysnęli świetną 
formą.

W sobotę 13 marca na stadionie 
w Piasecznie zameldowali się piłka-
rze Mazovii Mińsk Mazowiecki. Rywal 
zajmuje obecnie drugie miejsce w IV 
lidze w grupie Radom – Siedlce, więc 
można było spodziewać się wysokie-
go poziomu. Piaseczno od samego 
początku atakowało bramkę Mazovii, 
która również nie pozostawała dłużna. 
Mimo wielu świetnych okazji pierwsza 
bramka padła dopiero w 69. minucie 
gry, kiedy to Konrad Rudnicki doskonale 
dośrodkował do Bartosza Orłowskiego, 
a ten, po dobitce, skierował futbolówkę 
do siatki. Chwilę później z dużej odle-
głości w poprzeczkę uderzył Konrad 
Szałek. Ostatecznie mecz zakończył się 
wynikiem 1:0 dla gospodarzy, choć w 
samej końcówce Mazovia była o włos 
od remisu, gdy strzał Wojciecha Wociala 
wybronił Szymon Sobczak.

\\\   Wygrana pod Łodzią
Tydzień później na zawodników z 

Piaseczna czekał kolejny zespół z czo-
łówki grupy radomsko-siedleckiej. Na 
boisku w Sierakowicach Lewych pod 
Łodzią spotkali się oni z ekipą Mszczo-
nowianki Mszczonów (czwarte miejsce 
w tabeli). Jako pierwsi na prowadzenie 
wyszli piłkarze MKS – w 17. minucie 
Szymon Wiejak zagrał do Konrada Rud-
nickiego, a jego lekki strzał przeszedł 
pomiędzy nogami bramkarza. Minęło 

zaledwie kilka minut, a Mszczonowian-
ka wyrównała za sprawą udanego wo-
leja Damiana Pociecha. Przed końcem 
pierwszej części meczu jeden z graczy 
Mszczonowa dotknął piłki ręką i sędzia 
podyktował rzut karny. „Jedenastkę” 

pewnie wykorzystał Michał Sucha-
nek. Po przerwie obie drużyny miały 
swoje sytuacje, ale gol padł już tylko 
jeden – dla MKS. Konrad Szałek podał 
do Szymona Wiejaka, który z bliskiej 
odległości wpakował piłkę do bramki 
i mecz zakończył się wynikiem 3:1 dla 
Piaseczna.

Niestety MKS Piaseczno nie wyjdzie 
na ligowe murawy wraz z początkiem 
kwietnia, ponieważ przez pandemię 
koronawirusa rozgrywki zostały za-
wieszone do 9 kwietnia. W 16. kolejce 
MKS miał zmierzyć się w Piasecznie z 
Okęciem Warszawa.

Rafał Lipski

Zapaśnicy ekipy UKS Piątka Piaseczno znów na podium
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